
درخواست فوری محقق داماد درباره جنگ 
اسرائیل علیه غزه

حقوق بین الملل به دست یک عده ای 
نژادپرست به هوا رفته است

.. سیدمصطفی محقق داماد استاد حوزه  . آیت ا
و دانشگاه درباره وقایع تلخ اخیر در فلسطین و 
نسل کشی هایی که در غزه صورت می گیرد، گفت: 
اتفاقات و حوادثی که این ایام در آن منطقه می افتد، 
دو مایه امید را از بشریت به کلی سلب می کند. در 
قرن معاصر دو اتفاق افتاد که بشر امیدوار شد: اتفاق 
نخست، تشکیل سازمان ملل متحد و صدور اعلامیه 
جهانی حقوق بشر بود. بعد از جامعه ملل - که چندان 
نقشی ایفا نکرد- سازمان ملل متحد تشکیل شد. این 
سازمان قواعد و موازینی را تنظیم کرد که در حقیقت، 
حقوق بین الملل عمومی را تشکیل می داد و پس از آن 
اعلامیه جهانی حقوق بشر صادر شد. این یک حادثه ای 
بود که مایه امید بشریت شد؛ زیرا بشریت با تشکیل 
سازمان ملل متحد، جنگ را به طور کلی محکوم کرد. 
بشر در این خیال خوش قرار گرفت. اتفاق و موضوع 
بعدی که در قرن معاصر رخ داد، حقوق بشردوستانه 
Humanitarian Law( بود که در سال -۴۹  (
۱۹۴۸ تنظیم شد. حقوق بشردوستانه قواعدی بود که 
توسط خردمندان، فلاسفه جهان و حقوق دانان بزرگ 
با پیشنهاد صلیب سرخ بین المللی تنظیم شد. وی 
افزود: این قواعد برآمده از چهار کنوانسیون – معروف 
به »چهار کنوانسیون ژنو«- است که آنها مقرر شد: 
اولا، جنگ مسلحانه اتفاق نیفتد؛ ولی اگر یک وقتی 
اتفاق افتاد، چه در زمان دفاع و چه در زمان های دیگر، 
هر جهتی - حتی در جنگ های داخلی- باید مقید به 
چند امر باشند: یکی اینکه عده ای اصلا و کلا از هرگونه 
آسیب حمله مسلحانه مصون هستند: در درجه اول 
کودکان، زنان، بیماران و روحانیون هستند؛ حتی 
بسیاری از مراکز مثل مراکز عبادی: مساجد، کلیساها... 
و بعد از همه بالاتر آنچه که جنبه انسانی دارد؛ یعنی 
طبیبانی که دنبال معالجه بیماران هستند، وسایلی 
که برای بیماران دارو یا طبیب می برند، اینها همه از 
هرگونه حمله مسلحانه مصونند. محقق داماد تصریح 
کرد: یکی دیگر از این کنوانسیون های چهارگانه، 
مربوط به اسرا بود. در آن مشخص شده است که اگر 
جنگ شد، اسیران چه حقوقی دارند؟ از چه کارهایی 
مصونند؟ نمی شود چه تعرضی به آنها کرد؟ آنچه 
که در این ایام مایه تأسف است، این است که حقوق 
بین الملل به دست یک عده ای نژادپرست – صهیونیسم 
نژادپرست- به هوا رفته است؛ ما دیگر حقوق بین المللی 
را نمی بینیم! گویا صهیونیست اصلا به حقوق بین الملل 
معتقد نیست! چقدر سازمان ملل تلاش کرده و هرچه 
قطع نامه صادر می کند، اعتنا نمی کند. بشر از اعلامیه 
جهانی حقوق بشر که چقدر هنگامه ای در جهان آفرید، 
با این کارهایی که امروز صهیونیست ها دارند انجام 
می دهند، تقریبا مأیوس شده است. این رفتارها علیه 
مسأله حقوق بشردوستانه است؛ تمام این کارهایی که 
الان دارد انجام می شود، خلاف موازین مندرج در آن 
کنوانسیون ها است که به آن من اشاره کردم. وی اامه 
داد: از همه بالاتر اینکه در همین چند سال اخیر – 
خیلی سال طول نمی کشد؛ شاید ۱0 پانزده سال قبل 
است- یک دادگاهی تشکیل شد تحت عنوان »دادگاه 
جرایم بین المللی.« این دادگاه جرایمی را برشمرده 
که در رأس آنها جرایم علیه بشریت است؛ نسل کشی 
از جرایم علیه بشریت است همچنین شکنجه و امثال 
اینها را جرم تلقی کرده است. براساس آن، هرگروهی، 
دسته ای، دولتی و... که مرتکب این جرایم بشود، در 
   International Criminal Court آن دادگاه
)دادگاه بین المللی کیفری( باید محاکمه بشود. وی 
افزود: بیشتر کارهایی که الان در این منطقه توسط 
رخ می دهد، مشمول همان  دارد  صهیونیست ها 
جرایمی است که دادگاه بین المللی کیفری آن را 
به عنوان »جرم« تلقی کرده است. بسیاری از این 
جرایم، چیزهایی است که نیاز نیست که کسی به این 
کنوانسیون ملحق شده باشد یا ملحق نشده باشد؛ چون 
از قواعد آمره –به اصطلاح حقوق بین الملل- تلقی 
می شود. قواعد آمره نیاز به ملحق شدن و غیر ملحق 
شدن ندارد؛ چون این جرایم علیه بشریت است. 
کارهایی که یک گروهی یا یک دولتی علیه بشریت 
انجام می دهد، قابل پیگیری توسط همه انسان هاست. 
محقق داماد اظهار داشت: البته جالب است که تعالیم 
اسلامی و قرآن مجید هر قتل بیگناهی را تجاوز علیه 
بشریت تلقی کرده است و زیباترین تعبیر را قبلا قرآن 
مجید فرموده است: اعوذ با... من الشیطان الرجیم، 
رْضِ فَکَأَنمََّا  »مَن قَتَلَ نفَْساً بغَِیْرِ نفَْسٍ أَوْ فَسَادٍ فیِ الأَ
بر با  « یعنی یک خون بیگناه برا لنَّاسَ جَمِیعاً قَتَلَ ا
خون تمام انسان هاست؛ خونی که موجب فریاد همه 
بشرهایی است که در سراسر جهان زندگی می کنند. 
وی گفت: بنابراین، امروز بنده با صدای ضعیف از همین 
تریبون استدعا دارم از تمام انسان های خردمند، علما، 
نان،  دانشمندان، متفکرین، نویسندگان، حقوق دا
فلاسفه، دانشگاهیان و عموم انسان ها که برای دفاع از 
آرمان های بشری و برای دفاع از ایده آل های بشری از جا 
حرکت کنند و از بشریت دفاع کنند؛ بنویسند، بگویند 
و محکوم کنند تا ان شاءا... به خواست خدا این رژیم 
تجاوزگر آرام به جای خود بنشیند، کنار رود و مجازات 
خود را هم ببیند و از تکرار چنین کارها خودداری کند. 
من چندین نامه به مراکز مختلف فرستادم و اعلامیه ها 
و بیانیه های مختلف صادر کردم که بعضی از آنها منتشر 
شده و بعضی دیگر ان شاءا... در جای خودش منتشر 

خواهد شد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید کمتر 
کسی فکر می کرد زمانی که منصوره معصومی 
عضو مجموعه اصولگرای شریان روی آنتن 
زنده تلویزیون صراحتا سیاست صداوسیما 
را نسبت به دعوت برخی چهره های سیاسی 
به تلویزیون نقد می کرد و جمله »مملکت 
مال حزب اللهی هاست« را مطرح کرد تبعات 
این سخنان او باعث توقف روند موفق یک 
برنامه تلویزیونی شود و عوامل سازنده آن شب 
هنگام اخراج شده و تغییر کنند. اما واقعیت 
امر این است که برخی مدیران در صداوسیما 
چندان رویکرد سازندگان این برنامه را بر 
نتابیده اند و به همین دلیل نیز از ادامه پخش 
این برنامه جلوگیری به عمل آورده اند. اما اگر 
جزئی تر بخواهیم به موضوع بنگریم باید به 
اختلاف میان سازمان فرهنگی رسانه ای اوج 
با صداوسیما و مشخصا و مدیر شبکه افق 
بپردازیم. چرا که سازمان اوج و برنامه سازان 
زیر مجموعه این سازمان اساسا در قالب شبکه 
افق و با رویکردهای مدیران آن به برنامه سازی 
نپرداختند و به لحاظ قالب، شکلی و محتوایی 
اینکه  روند دیگری را پیش گرفتند. چه 
حضور مهمانان حاضر در »به افق فلسطین« 
بیانگر نوع رویکرد متفاوت این برنامه با سایر 
برنامه های تلویزیون بود. در بحران مخاطب 
تلویزیون به افق فلسطین برنامه ای بود که 
فارغ از کلیشه های مرسوم به بحث مساله 
فلسطین پرداخت و توانست تا حدی جذب 
مخاطب کند. برنامه ای که از ابتدای عملیات 
طوفان الاقصی در سرزمین های اشغالی و با 
هدف ایجاد هماوردی بزرگ میان مقاومت 
فلسطین و رژیم صهیونیستی، در شبکه افق 
صداوسیما آغاز به کار کرد. اما نکته مهمی که 
باعث توفیق به افق فلسطین شد همین تنوع 
دیدگاه سازندگان برنامه بود چه اینکه این 
برنامه تلاش کرد، از یک سو واقعیت میدان 
را به نحو بهتری به مخاطب ایرانی عرضه کند، 
و از سوی دیگر تحلیل های به روزی ارائه دهد 
و با دعوت از مهمان هایی با سلایق سیاسی 
متفاوت، یک همدلی تقریبا کم سابقه را در 
صداوسیما آن هم در چنین شرایطی ایجاد 
کند. برنامه موفقی که با ایده پردازی سازمان 
فرهنگی رسانه ای اوج و با حضور عواملی مانند 
»محمدرضا شهیدی فر«، »مهدی عرفاتی«، 
»علی صدری نیا«، »المیرا شریفی مقدم« و... 
روی آنتن می رفت؛ اما به دلایلی نه چندان 
موجه عوامل و دست اندرکاران آن تغییر کردند 
تا بازهم شاهد موج خالص سازی ها این بار 
در خود تلویزیون باشیم. پرسش اینجاست 

که اساسا تعریف مدیران صداوسیما از برنامه 
موفق چیست که عوامل برنامه ای مثل به افق 
فلسطین که با نگاهی تازه به این مساله توانست 
مخاطبانی را جذب کند را اخراج کردند تا با تیم 
دیگری ادامه راه دهند؟ »به افق فلسطین« 
به گواه تعداد بازدید های ثبت شده در سایت 
تلوبیون و مهم تر از آن بازتاب و انعکاس در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی، در 
زمینه برقراری ارتباط با مخاطب عام هم یکی 
از موفق ترین برنامه های پخش شده از آنتن 
تلویزیون در زمینه پوشش تحولات فلسطین 
بوده است. همراهی نمایندگان طیف های 
فکری مختلف در جامعه با این برنامه که بخشی 
از آن در روزهای گذشته و پس از اخراج تیم 
تولید، در فضای مجازی انعکاس واضحی 
هم پیدا کرد، دستاورد مهم دیگری بود که 
نمی توان نادیده اش گرفت. اما گویا مدیران 
صداوسیما به ویژه شبکه افق تحت تاثیر برخی 
اظهار نظرها عوامل این برنامه را کنار گذاشتند 
تا به نحوی بر اظهارات منصوره معصومی صحه  

گذارند که صداوسیما مال حزب اللهی هاست.
 

   علل برکناری
علل مختلفی بر کنارگذاشتن عوامل سازنده 
و اجرایی به افق فلسطین مطرح می شود؛ 
اما مهم ترین دلیلی که بر این تغییر اغلب 
رسانه ها بدان پرداخته اند حضور افرادی چون 
محمدعلی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب؛ 
محمد جواد آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات 
و حتی علی لاریجانی مشاور مقام معظم 
رهبری در این برنامه و اظهاراتشان است که 
باعث کنارگذاشتن عوامل اجرایی شده است. 

شنیده ها حاکی از این است محمدجواد ظریف، 
وزیر امور خارجه پیشین نیز به این برنامه 
دعوت شده بود و قرار بود چهارشنبه مهمان 
برنامه باشد. اما این مهم اتفاق نیفتاده و پس 
از آن مدیر شبکه افق دست به تغییر عوامل 
اجرایی این برنامه زده است. این در حالیست 
که در آخرین برنامه به افق فلسطین مجری 
برنامه با اشاره به این تغییرات گفت: »تغییرات 
ربطی به محتوای برنامه و مهمانان نداشته 
و همان روال گذشته ادامه خواهد یافت.« با 
این حال آنچه مسلم است؛ »به افق فلسطین« 
قطعا با تیم برنامه سازان شبکه افق، دیگر 
سرپا نخواهد ماند و باید پرونده اش را بسته 
بدانیم که اگر غیر از این بود، »افق« تبدیل 
به یکی از کم مخاطب ترین شبکه های سیما 
نمی شد. این نقطه پایان یک برند موفق دیگر 
در تلویزیون در دوران مدیریت پیمان جبلی 
و سکان داری وحید جلیلی است؛ برندی که 
گویی این مدیران نه در تولد آن سهمی داشتند 

و نه در توقفش!

   واکنش ها
اما این اتفاق خالی از واکنش نیز نبود و 
چهره هایی نسبت به این تغییرات واکنش 
نشان دادند. محمدعلی ابطحی عضو مجمع 
روحانیون مبارز و فعال سیاسی اصلاح طلب در 
واکنش به تغییر عوامل برنامه به افق فلسطین 
در ایکس نوشت: »برنامه به افق فلسطین 
هم قطع شد. باز هم  معلوم  شد که مملکت 
به صورت خالص مال آن حزب اللهی هاست که 
خانم می گفت. شبی که رفته بودم، بچه های 
دست اندرکار با امید به اینکه این کار الگوی 

برنامه های دیگر داخلی می شوند، تلاش 
می کردند. خسته نباشید.« محمدجواد آذری 
جهرمی وزیر پیشین ارتباطات نیز که چندی 
پیش مهمان برنامه ای در شبکه افق بود، در 
کانال تلگرامی خود به تغییر گروه سازنده 
برنامه »به افق فلسطین« واکنش نشان داد 
و نوشت: »به سهم خودم از آقایان احسان 
محمد حسنی، مهدی عرفاتی و محمدرضا 
شهیدی فرد در برنامه  »به افق فلسطین« 
تشکر و قدردانی می کنم. نیت پاک و صادقانه، 
غیرت دینی و عزم راسخ برای حمایت از مردم 
فلسطین، در تک تک اعضای این برنامه موج 
می زد. ظاهرا موج خالص سازی به ساحلِ 

خالص ترین شبکه  صداوسیما هم رسید!«

   در حال بررسی هستیم 
رئیس سازمان صداوسیما درباره خداحافظی 
تلویزیون با عوامل »به افق فلسطین« در 
شبکه افق اظهار داشت: همکاران در سازمان 
صداوسیما در حال بررسی موضوع هستند. 
به هر حال ما از هر نوع خلاقیت، نوآوری و 
برنامه هایی که با هدف تبیین دقیق و روشن 
و به روز شده آرمان های انقلاب اسلامی که در 
رأس مهم ترین آنها موضوع فلسطین هست 
استقبال می کنیم. پیمان جبلی گفت: درباره 
عناصر و موسسان فعال هم از روز اول گفته ام و 
شعار نیست و واقعیت و نیاز است. بار فرهنگ 
در کشور به قدری سنگین است که صداوسیما 
به تنهایی نمی تواند همه بار آن را به دوش 
بکشد. ما حتما از همکاری با موسسات رسانه ای 
فرهنگی، افراد و عناصر رسانه ای فعال استقبال 

می کنیم و آن را گسترش خواهیم داد.
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»آرمان ملی« علل اخراج شبانه عوامل اجرایی برنامه »به افق فلسطین« را بررسی می کند

خالص سازی در امتداد افق

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: روز گذشته محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی جزئیات 
لایحه برنامه هفتم توسعه، در پاسخ به تذکر محمدحسین فرهنگی 
گفت: در دستور قبلی که برنامه هفتم توسعه نبود هم تذکر و هم 
اخطار قانون اساسی باز بوده است، هر دو استفاده و این فرصت 
داده شده است، روال اینگونه بوده که یک مورد تذکر و یک مورد 
اخطار قانون اساسی مطرح می شود و هر دو آن را انجام داده ایم. 
رئیس مجلس تاکید کرد: حتی آقای امیرآبادی این درخواست را 
که داشتند به ایشان گفتیم که درخواست شما قبول است. پیش 
از صحبت قالیباف، محمدحسین فرهنگی در تذکری با استناد به 
ماده ۳۹ آیین نامه داخلی مجلس درخصوص اعتراض الیاس نادران 
در صحن علنی اظهارکرد: این اجازه را بدهید کسانی که درخواست 
تذکر دارند، مطالب شان را عنوان کنند؛ این صحنه ای که شاهد 
آن هستیم چندان مناسب نیست. این فرصت را رئیس جلسه به 
افرادی که تقاضای تذکر دارند بدهند، این طور نبوده که کاملا تذکر 
بسته شود. همچنین فرهنگی ادامه داد: مواردی هم استثناء بوده 
است که خود شما به نمایندگان اجازه اظهارنظر را داده اید. الیاس 
نادران پس از آنکه نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات و 
جزئیات طرح اصلاح بند ۱ ماده ۸۳ قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی موافقت کردند، برای لحظاتی در جایگاه خبرنگاران حضور 
پیدا کرد و انتقاد خود را از شیوه رسیدگی به این طرح و عدم اجازه 
برای مطرح شدن نظرات مخالفان در کلیات و جزئیات اعلام کرد. 
وی سپس اعلام کرد: بنده برای پیگیری درخواست استعفای خود و 
در انتقاد به این شیوه اداره جلسه به تحصن می نشینم. نادران سپس 
در مقابل جایگاه هیات رئیسه حاضر شد و بر روی زمین نشست و 
تعدادی از نمایندگان برای هدایت وی به صندلی اش، اطراف وی 

جمع شدند اما الیاس نادران به تحصن خود ادامه داد. در نهایت با 
وساطت حجت الاسلام مجتبی ذوالنور نایب رئیس مجلس، نادران 

به تحصن خود پایان داد و روی صندلی خودش نشست. 

  قبلا هم استعفا داده بود
در ۱۱ دیماه ۱۴0۱ هم الیاس نادران از هیات رئیسه مجلس 
خواست که تقاضای استعفای خود از نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی را اعلام وصول کند؛ اما چرا نادران استعفا داد؟ الیاس نادران 
نماینده تهران در جلسه علنی دیروز خطاب به محمدباقر قالیباف 
رئیس  مجلس گفت: استعفایم را تقدیم هیات رئیسه کرده ام؛ تقاضا 
دارم که آن را قرائت کنید. طبق آیین نامه داخلی مجلس هیات 
رئیسه باید تقاضای استعفا را قرائت کند و اجازه تفسیر ندارد. نادران 
درباره علت استعفایش پاسخ نداد و تنها به این جمله کفایت کرد که 
دلیل را در زمان نطق خود بیان می کند؛ ظاهرا اشاره او به زمانی است 
که در یکی از جلسات علنی مجلس و بعد از اعلام وصول استعفایش 
به او داده می شود تا درباره دلایل استعفا به نمایندگان توضیح داده 
و از مجلس رای بگیرد. البته شنیده ها از برخی نمایندگان مجلس 
حاکی از این است که نادران در انتقاد از عملکرد هیات رئیسه مجلس 
استعفا داده و موضوعی درباره حضور او در دولت مطرح نیست. علاوه 
بر این، نادران استعفای خود را چند هفته پیش به هیات رئیسه داده 
که با توجه به اعلام وصول نشدن آن، این تقاضا را مجددا در نامه ای 

به رئیس مجلس اعلام کرده است. 

  سابقه اختلافات نادران و قالیباف 
نادران ارتباط خوبی با قالیباف ندارد و از هر فرصتی برای کنایه 
به او استفاده می کند. به اعتقاد او، رئیس فعالی مجلس توانایی اداره 

پارلمان را ندارد مانند 26 تیر که الیاس نادران نماینده مردم تهران 
در تذکر آیین نامه ای خطاب به قالیباف بیان داشت: من نسبت به 
اداره مجلس تذکر دارم این چه وضع اداره مجلس است؟ چرا اعاده 
شده از شورای نگهبان تذکر ندارد. ۴ بهمن سال گذشته پس از 
استعفای نادران بود که جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون 
شوراها و امور داخلی کشور، با اشاره به علت استعفای الیاس نادران از 
حضور در مجلس گفت: بنده قضیه استعفا را از خود نادران پرسیدم. 
به نظر می رسد الیاس نادران در اعتراض به نحوه فعالیت هیات 
رئیسه مجلس استعفا کرده است. در حقیقت نادران از نحوه فعالیت 
هیات رئیسه برای اداره مجلس ناراضی است. آنها در جریان برخی 
تصمیم گیری های داخل مجلس اختلاف نظرهای جدی داشتند 
و آن را بیان می کردند. او برای نشان دادن مخالفتش با شیوه کار 
قالیباف خردادماه گذشته نامزد کرسی ریاست مجلس شد و با 
قالیباف رقابت کرد که البته ناکام ماند. او همان زمان در نامه ای 
خطاب به نمایندگان نوشته بود: »به همه آنهایی که در جریان تعیین 
فهرست نامزدهای مجلس یازدهم )به ویژه لیست تهران( و تعیین 
وزرای دولت سیزدهم، به خصوص به آن دو نفری که بیش ترین 
نقش را داشتند، عرض می کنم آیا امروز حاضرید شجاعانه عواقب 

اشتباه تان را بپذیرید؟« 

  استعفایش را بررسی کنید
 محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس عصر دیروز  گفت: در اولین 
جلسه هیات رئیسه استعفای ایشان بررسی و پس از شنیدن دلایل 
استعفا و در صورت پذیرش هیات رئیسه اعلام وصول و در صحن 
اعلام خواهد شد. رئیس مجلس در صحن علنی مجلس اظهارکرد: 

ایشان این طور انتخاب کردند که استعفایش پذیرفته شود.

اختلافات رئیس و نماینده پایان ندارد؟

تحصن و استعفای نادران در اعتراض به  ریاست مجلس
      قالیباف: استعفایش بررسی شود

 10 درصد کاندیداها 
بالای 70 سال دارند

ثبت نام ۵۱۰ نفر در انتخابات 
مجلس خبرگان 

آیت ا... جنتی غایب بزرگ است

ثبت نام انتخابات مجلس خبرگان تمام 
شد و به گفته سخنگوی ستاد انتخابات 
کشور، ۵۱0 نفر از سراسر کشور موفق 
به ثبت نام قطعی شدند که ۴۸ درصد 
آنان برای نخستین بار در این انتخابات 
شرکت می کنند. از مشهورترین کاندیداها 
می توان به آیت ا... موحدی کرمانی، امام 
جمعه موقت تهران و عضو فعلی خبرگان 
رهبری، آیت ا... امامی کاشانی، آیت ا... 
هیات  سخنگوی  خاتمی  احمد  سید 
رئیسه مجلس خبرگان رهبری، حسن 
روحانی، حجت الاسلام غلامرضا مصباحی 
مقدم، عضو فعلی مجلس خبرگان رهبری 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام، ابراهیم 
رئیسی، آیت ا... کلانتری، حجت الاسلام 
هادی صادقی، پرویز اسماعیلی، آیت ا... 
رئیس مجمع  آملی لاریجانی  صادق 
تشخیص مصلحت نظام، سیدمحمود 
علوی عضو فعلی مجلس فعلی خبرگان 
رهبری و وزیر اطلاعات دولت یازدهم و 
دوازدهم، و.. اشاره کرد. نکته قابل تامل 
عدم کاندیداتوری آیت ا... جنتی است. 
این خبر از سوی یکی از نزدیکان آیت ا... 
جنتی تایید شد اما از دلیل انصراف رئیس 
مجلس خبرگان برای عدم نامزدی در این 

دوره انتخابات اطلاعی در دست نیست .
 

   روایت سخنگوی ستاد انتخابات 
از انتخابات خبرگان 

روز گذشته سخنگوی ستاد انتخابات 
کشور تاکید کرد: با تمهیدات انجام 
شده در ستاد انتخابات وزارت کشور و 
فرمانداری های مراکز استان های سراسر 
از داوطلبان ششمین  کشور ثبت نام 
طبق  رهبری  خبرگان  مجلس  دوره 
زمان بندی مشخص شده در قانون با 
موفقیت به پایان رسید و در مجموع 
۵۱0 نفر از سراسر ایران اسلامی موفق 
به ثبت نام قطعی شدند که ۴۸ درصد 
آنان برای نخستین بار در این انتخابات 
شرکت می کنند. محسن اسلامی با اشاره 
به اینکه داوطلبان حضور در انتخابات 
۱۴ آبان  مجلس خبرگان رهبری از 
لغایت 20 آبان فرصت داشتند با مراجعه 
حضوری به فرمانداری های مراکز استان 
و ستاد انتخابات وزارت کشور درخواست 
و مدارک لازم را ارائه کنند، افزود: وزارت 
کشور تهمیدات لازم را براساس قانون 
انجام داد و این مرحله از فرایند برگزاری 
انتخابات ششمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری به پایان رسید.  اسلامی با اشاره 
نحوه ثبت نام و ارائه مدارک مورد نیاز 
داوطلبان که پیش از این نیز اطلاع رسانی 
شده بود، بیان داشت: در این دوره 
قانون گذار شرط سنی حداقل ۴0 سال را 
برای داوطلبان ثبت نام مجلس خبرگان 
رهبری لحاظ کرده بود و همچنین اصل 
مدرک تحصیلی سطح چهار حوزه هم 
به عنوان یکی از شرایط دیگر این قانون 
مورد تاکید قرار گرفته که در فرآیند 
ثبت نام مورد توجه و تاکید بوده است. 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور در مورد 
نتخابات مجلس خبرگان  ادامه روند ا
رهبری گفت: فرآیند اجرایی کار به این 
صورت است که برای هر داوطلب در 
ستاد انتخابات یک پرونده تشکیل شده و 
یکشنبه 2۱ آبانماه کلیه پرونده های ۵۱0 
نفر برای شورای نگهبان ارسال شد و این 
شورا نیز فرآیند بررسی احراز صلاحیت ها 
و دیگر موارد را براساس قانون انجام 
خواهد داد. اسلامی در مورد ترکیب سنی 
داوطلبان اظهارکرد: آمار نشان می دهد 
داوطلبان ۴0 تا ۵0 سال ۳۴ درصد، ۵0 
تا 60 سال ۳0 درصد، 60 تا ۷0 سال 
26 درصد و بالای ۷0 سال ۱0 درصد 
را تشکیل می دهند. سخنگوی ستاد 
انتخابات کشور تصریح کرد: ۵2 درصد 
از داطلبان سابقه حضور در انتخابات های 
قبلی مجلس خبرگان رهبری را داشته اند 
و ۴۸ درصد نیز برای نخستین بار هست 
که در جمع داوطلبان این مجلس قرار 
می گیرند. اسلامی با اشاره به اینکه تعداد 
6۵ نفر از نمایندگان مجلس خبرگان 
فعلی )دوره پنجم( نیز در جمع داوطلبان 
انتخابات برای ششمین دوره مجلس 
خبرگان مشاهده می شوند، گفت: ۵2 
درصد از جمع داوطلبان ثبت نامی سابقه 
ایثارگری دارند. انتخابات دوازدهمین 
برای  اسلامی  شورای  مجلس  دوره 
انتخاب 2۹0 نماینده برای یک دوره 
چهارساله و ششمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری برای انتخاب ۸۸ 
عضو این مجلس برای یک دوره هشت 
ساله روز جمعه ۱۱ اسفند ماه ۱۴02 در 

سراسر کشور برگزار می شود.

محمدعلی ابطحی:  باز هم معلوم شد که مملکت مال 
حزب اللهی هاست که آن خانم می گفت!

آذری جهرمی:   موج خالص سازی به ساحلِ خالص ترین 
شبکه  صداوسیما هم رسید!

نظام  حزبی ما هم 
وارداتی است

رئیس کمیته سیاسی حزب اعتماد ملی در برنامه شیوه 
درباره حزب و کارکرد آن در جمهوری اسلامی گفت: 
حزب مربوط به نظام های سیاسی جدید و مدرن در غرب 
است. نظام سیاسی ما هم نظام وارداتی است. سیدرحیم 
ابوالحسنی رئیس کمیته سیاسی حزب اعتماد ملی در 
برنامه شیوه درباره حزب و کارکرد آن در جمهوری اسلامی 
بیان داشت: حزب مربوط به نظام های سیاسی جدید و 
مدرن در غرب است. نظام سیاسی ما هم نظام وارداتی 
است. مشکل اصلی ما این است که نظام پارلمانی را وارد 
کردیم اما انتخابات ما حزبی نیست و چون انتخابات حزبی 

نیست عملا حزب را از حیز انتفاع انداخته اند. 

تکلیف سران 
کشورهای اسلامی 

مشخص شد 

احزاب اصلاح طلب و اصولگرا خواهان پایان جنگ غزه 
هستند. یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: رئیس جمهور ایران 
تکلیف سران کشورهای اسلامی و منطقه را مشخص کرد و آنها 
را در دوراهی حق و باطل قرار داد. حمیدرضا ترقی با اشاره به 
پیشنهادات ایران برای حل مساله فلسطین، خاطرنشان کرد: با 
توجه به آگاهی که مردم کشورهای اسلامی پیدا کرده و همچنین 
شرایط بین المللی و منطقه ای، فشار سیاسی زیادی بر دولت های 
منطقه وارد شده که تصمیم مناسب گرفته و اقدام لازم در زمینه 
فلسطین انجام دهند. پیشنهادات ایران در شرایط مطرح شد که 
خود کشورهای اسلامی هم به این نتیجه رسیده اند که می توانند 

بخش قابل توجهی از این پیشنهادات را عملی کنند.


